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KONFERENCIA O BEZPEČNOSTI A SPOLUPRÁCI 
V EURÓPE

Od začiatku šesťdesiatich rokov Sovieti usilovali o to, 
aby svolaná bola európska Konferencia, ktorá by ratifiko
vala, právne uznala ich výboje z doby druhej svetovej voj
ny a po nej. V tejto snahe boli podporovaní aj svojimi sa
telitmi a táto nutnosť Konferencie bola zdôrazňovaná na 
každej ich schôdzi. V rámci zmeny americkej politiky behom 
posledných päť rokov — jednať a nie konfrontovať — a 
postupného rozkladu západoeurópskeho politického, vojen
ského a hospodárskeho súručenstva sa im to konečne podarilo.

Návrh programu Konferencie obsahuje tri hlavné body. 
Predne sú to otázky týkajúce sa bezpečnosti v Európe, kto
ré sú podrobne uvedené v 12. bodoch — zvlášť dôležité sú: 
svrchovanost’ a rovnosť, zdržanie sa násilia, nedotknuteľ
nosť hraníc, úplná integrita, mierové riešenie sporov, ne
zasahovanie do vnútorných vecí, ochrana ľudských práv a 
slobody, rovnosť a sebaurčenie národov, spolupráca medzi 
štátmi a plnenie záväzkov v dobrej viere a v smyslu me
dzinárodného práva.

Druhý bod sa týka spolupráce v oboru hospodárstva, ve
dy a technológie, a environment. Podrobne sú rozdelené 
do 17. bodov a týkajú sa hlavne obchodu, priemyselnej spo
lupráce, vedy a technológie, environmentu a spolupráce v 
iných oboroch.

Konečne tretí sa vzťahuje na spoluprácu v oboru ľud
skosti a podobne. — Podrobne sú v 11. bodoch uvedené prob
lémy, ktoré sa týkajú ľudského spolunažívania, informácií, 
spolupráce a výmeny v kultúrnych veciach a spolupráce a 
výmeny v oboru výchovy.

Z prednesených rečí komunistov a rôznych ich prejavov 
mimo Konferencie vyplýva, že chcú docieliť dohodu vo veci 
uznania sovietskych výbojov z druhej svetovej vojny a po 
nej a hospodárskych a technologických výhod. Nechcú však 
poskytnúť ľudské slobody svojím obyvateľom, nechcú po
voliť slobodu informácií, cestovania, sjednocovanie rodín, 
atď. Jednajú ako celok a úlohy si rozdelili tak, že Sovieti 
sami usilujú o schválenie všeobecných zásad spolunažívania. 
Návrhy na riešenie hospodárskych vecí, obchodu, vedy a 
technológie majú byť podávané Východným Nemeckom a 
Maďarskom. O problémy kultúrneho vývoja a spolupráce 
sa má postarať Bulharsko, Poľsko a Československo.

Západní spojenci, neutrálovia a takzvaní nezapojení k vo
jenským spojenectvám, prejavili neodvislé názory.

Americký štátny sekretár Rogers prejavil uspokojenie s 
obsahom rečí delegátov, ktorí hovorili pred ním a s jedno
hlasne schváleným návrhom programu Konferencie. Pouká
zal na zmenu americkej politiky v posledných štyroch ro
koch z “konfrontovania na jednanie”. Uviedol, že účastníci 
Konferencie predstavujú 75 % svetového bohatstva a 85% 
vojenských nákladov. Bezpečnosť Európy, povedal, je ne
oddeliteľná od bezpečnosti Spojených štátov. Podotknul 
tiež, že hranice nemajú byť násilne menené. Zdôrazňoval 
nutnosť slobôd a detente uvoľnenia napnutia, že musí na
stať na všetkých frontách. Spomenul, že v styku s Východ
nou Európou zahájili Spojené štáty novú éru. Jednajú s ňou 

oddelene a bilaterálne. Prehlásil, že Spojené štáty a Soviet
sky sväz svojimi jednaniami prispeli veľkou mierou k bez
pečnosti a spolupráci v Európe. —■ Zaistenie trvalého mieru 
v Európe je ich nejdôležitejším cieľom. K záveru formulo
val pät bodov, ktoré by Konferencia mala riešiť — týkajú 
sa bezpečnosti, hospodárstva a ľudských slobôd.

V svojom celku delegáti zdôrazňovali dnešnú realitu a 
uznávali status quo. Nikto konkrétne ani nenaznačil utr
penie, ktorému sú vystavené milióny ľudí, žijúcich v komu
nistických zemiach. V tom smere docielili komunisti hneď 
v prvej fáze Konferencie opravdového úspechu, i keď sa im 
nepodarilo prerušovať zasedanie dôvernými bilaterálnymi 
jednaniami, ako to navrhovali. Nikto ani v najmenšom ne
uviedol v pochybnosť existenciu sovietskeho impéria a o- 
krem všeobecného odsúdenia porušovania ľudských práv 
ani slovom sa nezmienili o komunistických atrocitách proti 
tým, čo nesúhlasia s režimom.

Okrem toho zástupcovia nekomunistických zemí viac me
nej ml ia o tejto dôležitej Európskej konferencii a tak ne
chávajú komunistom voľné pole, aby využili každej príle
žitosti v úradných prejavoch alebo v časopisoch k zdôraz
ňovaniu toho, čo od Konferencie oni sami očakávajú a k 
zatracovaniu každého a každej myšlienky prejavenej proti 
ich názorom.

Do tejto situácie sa veľmi dobre hodia slová Henry 
Kissingera, povedané ešte v 1957: “Svetová verejná mienka 
nie je niečo abstraktného, čo musia naši diplomati vynájsť 
a k čomu sa my máme prispôsobiť. Našou povinnosťou však 
je nielen ju vynájsť, ale ju aj vytvárať.”

Slobodný svet sa veru verejnú mienku nesnaží nájsť a tým 
menej sa snaží ju na Konferencii vytvárať.

S jedinečnou odvahou sa A. Solženicyn snaží vytvárať 
verejnú mienku, ktorý svojím odsúdením sovietskeho re
žimu a knihou Gulag Archipelago otriasol svedomím sveta. 
S ohrozením osobnej slobody a nasadením vlastného života 
sa pokúša privodiť zmeny v tomto represívnom režime.

Občania zemí slobodného sveta, pochádzajúci zo zemí So
vietmi okupovaných a komunistami ovládaných, ich časo
pisy a organizácie, prejavili opravdový záujem o to, čo sa 
v Helsinkách a v Ženeve má pripraviť. Stále prichádzajú s 
konštruktívnymi návrhmi jako by výsledky Konferencie 
mali byť formulované a schválené, aby mier, bezpečnosť, 
hospodársky rozvoj, ochrana ľudských práv a slobôd boli 
v Európe zaistené. Tieto snahy sú však hneď v zárodkoch 
ubíjané útokmi Sovietov a skoro úplným mlčaním Západu — 
okrem tlače a organizácií, ovládaných exulantami a národ
nostnými skupinami z Európy.

Hneď pri zahájení Konferencie v Helsinkách nebola pri
pustená verejnosť — okrem na vypočutie rečí delegátov. 
Preto hneď na začiatku bola zabránená účasť a informo
vanie delegácií ľuďmi, ktorí pochádzajú zo zemí anektova- 
ných alebo obsadených sovietskou mocou. Tak musela fínska 
vláda dať zavrieť na Gromykov rozkaz deväť občanov zá
padných mocností, medzi nimi päť amerických občanov, keď
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sa pokúšali osobne a memorandami informovať delegátov 
a medzinárodnú tlač o postavení a ašpiráciech obyvateľov 
baltských štátov. Len na zákrok amerického veľvyslanca 
boli prepustení. Vecou sa potom musel zaoberať i americký 
Senát.

Tiež československé krajanské i exilové organizácie sa 
účastnili memorandami vládam i osobne Konferencie. Boli 
upozorňovaní, že akékoľvek informovanie verejnosti o Kon
ferencii je zakázané a len niekoľkým jedincom bol povolený 
vstup do Konferenčnej budovy.

Československá národná rada americká bola veľmi aktív
na upozorňovaním nielen prezidenta a Štátneho departmen
tu, ale aj členov amerického Kongresu na nebezpečie, ktoré 
hrozí, jestli Sovieti presadia svoje návrhy na konferencii. 
Vypracovala a rozposlala niekoľko dôležitých Memoránd 
úradným činiteľom, v ktorých formulovala stanovisko a ná
vrhy Američanov československého pôvodu. V Memorandu 
americkej vláde z 15. decembra 1973 podrobne formulovala 
body, ktoré by mali byť prijaté a žiadala neoddeliteľnosť 
jednaní. Úzko spolupracovala a spolupracuje s Českosloven
ským národným sdružením v Kanade, ktoré žiadalo kanad
ské úrady, aby tiež nepripustili trvalé sovietske ovládanie 
Strednej Európy. Rada spolupracuje v tom smere s ino
národnými skupinami, najmä s Poliakmi Sám som sa v 
jej zastúpení účastnil v októbro 1973 ženevskej Konferencie 
a tlmočil tam jej i celého československého exilu stanovisko 
a požiadavky. Jej významná činnosť a osobné zákroky zvlášť 
u členov Kongresu iste tiež ovlivňovali rozhodnutie, aby 
Sovietom neboli poskytnuté nejvyššie výhody pri dovoze 
zbožia do Spojených štátov, kým nezmenia politiku a postup 
voči svojmu obyvateľstvu i Strednej Európe. Nepochybne 
mali tieto zákroky vliv aj na to, že sa Konferencia priklo- 
ňuje k názoru, aby výsledky jednáni činil nedeliteľný celok.

Hneď ako sa začalo vážne hovoriť o svolení európskej 
konferencie a pred návštevou prezidenta Nixona do Soviet- 
ského sväzu, Rada slobodného Československa mu dňa 29. 
februára 1972 podala dôverné Memorandum a dňa 7. marca 
1973 druhé Memorandum, na čo 1. júna 1973 bolo odoslané 
tretie Memorandum.

Na Konferencii sa snažila zasiahnuť aj Európska skupi
na, složená z významných socialistických a sociálne demo
kratických parlamentámikov, ktorí usilujú osobne ovliv
ňovat’ vlády a podávajú dôležité memorandá, zvlášť vo ve
ciach ideových. S touto skupinou úzko spolupracuje niekoľ
ko československých exulantov.

Československé exilové organizácie v Európe i jednotlivci 
zasiahli tiež veľmi aktívne u vlád a na Konferencii.

Zasadanie v Ženeve bolo zahájené 18. septembra 1973 
a je pracovné, složené v prvom rade z odborníkov a verej
nosť hneď po otvorení tela vylúčená. Dôležitosť zasada
nia pre komunistov vidno z toho, že Sovieti tam poslali 64 
zástupcov, Československo 13 a Spojené štáty iba 11.

Do Vianoc sa jednalo väčšinou o procedurálnych otázkach, 
čo nasvedčovalo tomu, že sú rozpory zvlášť v ídeov|ch ve
ciach. Nasvedčovali tomu aj útoky v sovietskej tlači. Po 
zahájení Yom Kippur vojny na Blízkom Východe, sa zdalo, 
že bude Konferencia prerušená, ale uzavretím prímeria táto 
evenutalita odpadla.

Po vianočnej prestávke sa od 15. januára 1974 pokračuje 
v jednaniach.

Názory sú ešte veľmi rozdielne. Hľadajú sa nové zá
klady, na ktorých by bezpečnosť a spolupráca boli zaistené 
a podľa ktorých by sa styky komunistických a nekomunis
tických štátov riadili. Chúlostivosť jednaní a opatrný postup 
niektorých delegácií je vidieť i z toho, že napríklad Vati
kánu záleží viac na detente a na jednaniach s Východom, 
ako na vlastných verných protikomunistických prívržencoch 
a hodnostároch, keď sa rozhodol zbaviť hodnosti maďar
ského primasa kardinála M ndszentyho. Je to vidno aj z 
návštevy Gromyka vo Vatikáne koncom februá' a a jeho 
rozhovoru s pápežom o ženevskej Konferenc i a o vzťahoch 
Vatikánu k Východnej Európe.

S jednaniami v Helsinkách a v Ženeve úzko súvisia jed
nania vo Viedni o snížení vojenských síl v Strednej Eu
rópe, kde jednajú zástupcovia 19 zemí. Boli zahájené 30. 
októbra 1973, a hovorí i píše sa o nich ešte menej ako o 
ženevských. Sovieti majú v Strednej Európe vojenskú pre
vahu a budú sa brániť každej zmene, ktorá by túto pre
vahu ohrozila. Svoje vojenské sily tam v posledných rokoch 
stále zvyšujú a zbrane modernizujú bez ohľadu na politiku 
detente. Odhaduje sa, že sovietsky blok má v Strednej Eu
rópe 925,000 vojenských síl, zeme NATO 720,000 a Sovieti 
navrhujú percentuálne zníženie. Tým však by sa pomer ne
zmenil a Západ navrhuje číselné zníženie, aby sa počty 
aspoň trochu vyrovnali, ale nepožaduje úplné stiahnutie 
sovietskych síl z okupovaných zemí Strednej Európy.

Všetko nasvedčuje tomu, že dohoda o týchto vojenských 
silách bude ťažšia ako o bezpečnosti a spolupráci. Dokla
dom toho je aj skutočnosť, že Sovieti veľmi útočia proti 
Západu, ktorý i keď je rozdvojený im zatiaľ predsa len 
odporuje.

Jednania o bezpečnosti a spolupráci a o znížení vojenských 
síl v Strednej Európe sú vedené tajne. Vedené sú tak, aby 
národy — ľudské bytosti — nevedeli nič o tom, čo im vlá
dy a komunistické diktátorské režimy pripravujú. Jedná 
sa o stá miliónov ľudí, ktorých čiastka žije v slobode a 
druhá čiastka v neslobode; jedná sa o to, či sa nesloboda 
má ďalej udržovať a zvyšovať alebo či sa má zmenšovať 
a či bezpečnosť, mier a ochrana ľudských práv majú byť 
sverené Sovietom.

Proti sjednotenému komunizmu stojí rozložená Západná 
Európa, sebeckosť a úzky šovinistický nacionalizmus. Ka
tastrofálny postup európskych mocností — hlavne Francie — 
vo veci oleja a najnovšie vo veciach menových, rozbíja i tú 
minimálnu spoluprácu, ktorá bola roky prácne budovaná. 
Ostatné zeme Západu nie sú o mnoho hrdinskejšie. Keď k 
tomu pridáme politiku detente Spojených štátov, vidíme, 
že cesta Sovietov k ďalšiemu výboju sa usnadňuje. Toto sa 
prejavuje tým viac, že komunistické režimy Strednej Euró
py Sovietov v ich politike výboja podporujú. V tejto situácii 
a v pasívnom očakávaní sa nedá predpokladať, že Západ 
pôjde Strednú Európu proti Sovietom oslobodzovať. Mo
censký Západ dnes nemá záujmu ísť bojovať za záujmy 
Strednej a Východnej Európy. Jeho vzťahy k nej sú dnes 
skoro výlučne len citové. Spomina sa na poľské obete, 
maďarskú hrdinnosť, československú masarykovskú demo
kraciu i dubčekovský liberálny komunizmus, spomína sa 
na postoj Rumunov v zahraničných veciach a na odboj Ju
hoslovanov, ale si myslieť, že bez opravdového jednotného 
vzplanutia odporu týchto národov proti Sovietom a otrase
nia ich moci by niekto na Západe považoval stiahnutie so
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vietskych síl alebo vzal zbraň do ruky na ich ochranu, je 
omyl.

Záverom je nutno zdôrazniť, že Sovietsky sväz nedodr
žuje ani minimum slušnosti a zodpovednosti, pokiaľ sa 
týka záväzkov dodržovania ochrany ľudských práv. A Brež- 
nev len nedávno povedal, že triedny boj medzi kapitalizmom 
a komunizmom bude pokračovať, nie na poli nekontrolova
nej vojenskej súťaže, ale na hospodárskom, politickom a 
ideologickom poli. Sovieti, hovoril, vidia v tomto boji vyvr
cholenie konečného víťazstva komunizmu. Ako je tedy 
možné veriť, že dodrží záväzky o kontrole zbrojenia a ako 
môže byť zodpovednou smluvnou stranou v medzinárodnom 
spolunažívaní. Preto detente, či uvoľnenie medzinárodného 
napnutia nemôže prežiť nezodpovednosť v medzinárodnom 
spolunažívaní. Detente nemôže nahradiť ostražitosť, part
neri jednajúci so Sovietmi, si to iste uvedomujú, ale je o- 
tázka, či chcú a budú podľa toho jednať.

(Z článku v Proměnách, SVU)

Z UDÁLOSTÍ V ČESKOSLOVENSKU

DUBČEK KRITISUJE NYNĚJŠÍ 
KOMUNISTICKÉ VEDENÍ

Po čtyřech letech nuceného odmlčení vyslovil Alexander 
Dubček, krátkodobý vůdce čs. komunistické strany a také 
pražského jara 1968, své míněni. Od roku 1970, kdy byl 
Dubček zbaven všech svých funkcí a vyloučen z komunistic
ké strany, je to po prvé, co se západnímu tisku dostalo pod
kladu k uveřejnění Dubčekova názoru na Sověty vedenou 
invasi, kterou v r. 1968 bylo hrubým násilím ukončeno 
období nadějí Čechoslováků na obnovení demokratických 
svobod v Československu.

Dubčekovu obhajobu liberalizačniho hnutí v Českosloven
sku a obvinění dnešního tvrdého vedeni čs. komunistické 
strany zveřejnil italský týdeník Giorni — Vie Nuove otisk
nutím dopisu, který Alexander Dubček zaslal vdově po 
Josefu Smrkovském, jenž zemřel 15. ledna 1974. Dubček v 
dopise pí. Smrkovské obviňuje Gustava Husáka, že zkres
lenými zprávami a obviněními zavinil vyloučení Josefa Smr- 
kovského z komunistické strany -— i to, že byl Smrkovský 
označen za nepřítele pracující třídy. Uvádí, že stále ještě 
nemůže pochopit, jak Sovětský svaz a jeho spojenci mohly 
uvěřit falešným zprávám, které představitelé dřívějšího čs. 
stalinovského režimu a konservativní dogmatikové KSČ 
podávali Moskvě, aby ubránili své osobní otřesené posice 
v ohrožující se Dubčekově straně. Nyní prý byl opět nastolen 
systém osobní moci a byrokracie v Československu. O sobě 
a svých spolupracovnících Dubček uvedl: “Jsme zneuctěni 
a bez možnosti obhajoby.” — I Dubčekova žena byla vy
loučena z komunistické strany.

* * *

ČESKOSLOVENSKÝ “STALIN” 
KAROL BACÍLEK ZEMŘEL

Lidé, kteří čs. lidu připravili největší utrpení a srazili 
jej o celá desetiletí nazpět v jeho vývoji — Hitler, Stalin, 
K. H. Frank — nevyšli z čs. národa. Po nich však další 
utrpení národu připravili jeho vlastní synové, kupř. Klement 
Gottwald, který první Sovětům zaprodal svobodu čs. lidu 
i přírodní uranové bohatství Československa. Příkladem 
druhým, neméně odstrašujícím je Karol Bacílek, mouřenín 
moskevského ministerstva spravedlnosti, který se přičinil, 
aby tisíce čs. lidí milujících svobodu, skončilo na komunis
tickém popravišti nebo ve vězeních a v pracovních kon

centračních táborech. Karol Bacílek byl vedoucím čs. tajné 
policie, za jeho éry byly vedeny politické čistky, které ne
mají obdoby v čs. soudnictví. Pod jeho dohledem bylo také 
souzeno 11 vedoucích čs. komunistické strany v čele s Ru
dolfem Slánským pro velezradu — metodami vlastními ko
munistickému teroru donuceno k přiznání viny — a popra
veno smrtí provazem. Za éry de-stalinizace, tj. éry Chruš- 
čovovy, byli tito popraveni “rehabilitováni” a jejich poprava 
prohlášena za omyl a porušení socialistické zákonitosti Prů
běh celého prolíčení byl pak dokonce i předlohou filmu řec
kého režiséra Constantina Costy-Gatrvaze “Confession” — 
Doznání. Hlavní role filmu představila případ Arthura Lon
dona, jednoho z odsouzených, který byl po deseti letech 
věznění propuštěn na svobodu a dovoleno mu vycestování 
do Francie k jeho manželce.

Po stalinských čistkách ztratil Karol Bacílek svoji posici, 
ale neupadl do nemilosti. Stal se předsedou slovenské ko
munistické strany a sesazen byl teprve v r. 1963 za éry 
Chruščovovy. V r. 1968 Bacílek prohlásil, že všechny čistky 
v létech, kdy byl vedoucím čs. státní tajné policie byly naří
zeny Stalinem. Až do roku 1968 bylo oficiálním stanoviskem 
čs. komunistické strany, že čistky jsou vnitřní stranickou 
záležitosti. Tím hůře pro komunistickou stranu a její po
věst.

* * $

ČESKOSLOVENSKÝ KONSULAT V CHICAGU

Dne 1. března upozornil kongresnik Annunzio Radu na 
oznámení p. Stantona D. Andersona, podsekretáře státního 
departmentu, že Spojené státy vyhoví žádosti československé 
vlády a povolí letos otevření konsulátu v Chicagu.

Na toto upozornění odpověděla ses. Anna Faltusová, 
předsedkyně washingtonské odbočky ČSNRA, a uvedla dů
vody, proč Československá národní rada americká namí
tala a namítá proti otevřeni konsulátu (viz American Bul
letin, březen 1974). Zdůraznila, že komunistické vládě velmi 
záleží na obchodu a stycích s krajany a Američany, při tom 
však že znemožňuje svým občanům návštěvy a cesty na 
Západ. Podala řadu důkazů a překladů čs. dotazníků, s ni
miž marně zápasí československý žadatel.

KONGRESNÍK FRANK ANNUNZIO V HLASATELI

Dne 18. února navštívil redakci Denního Hlasatele v 
Chicagu kongresnik Frank Annunzio. Uvital ho šéfredaktor 
p .Mirko Tůma a Dr. Vlastislav Chalupa, tajemník ČSNRA, 
kterému ochotně odpovídal na dotazy.

Kongresnik Annunzio, syn italských přistěhovalců, se 
vždy zajímal o etnické otázky a často hájí naše zájmy, což 
mu vysloužilo v kongrese přezdívku “The Ethnic Crusader”. 
Na otázku Dr. Chalupy, jak se dívá “na zahraniční politiku 
s jejími elementy politických ohledů a hospodářské pomoci 
vůči Sovětskému svazu” odpověděl kongresnik Annunzio: 
“Jak víte, jsem zástupcem kongresu Spojených států na 
zasedání NATO a jsem členem hospodářského výboru, ale 
moje stanovisko je velmi pevné, pokud jde o země Varšav
ského paktu. V tom se rozcházím s vedením Demokratické 
strany v senátě. Já jsem přesvědčen, že musíme mít pevný 
postoj, že máme udržovat svou vojenskou sílu, že jsme 
viděli příliš mnoho při komunistickém vpádu do Maďarska 
a později do Československa, že víme, jak jsou lidé za že
leznou oponou připraveni o své svobody. Nemyslím, že by
chom měli uzavírat dohody se Sovětským svazem, dokud 
Spojené národy nebudou mít mnohem významnější roli při 
prováděni inspekce. A nesnížil bych naše síly v Evropě o 
jediného vojáka, dokud nebudu jist, že Sovětský svaz je 
nesníží aspoň o jednoho a půl. Protože nám se dá více věřit 
než jim.
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Země tak silná jako Spojené státy, si nemůže dovolit oslabit 
svou obranu, protože i při jednáních s Rusy, Rusko rozumí 
jen této jedné věci a protože musíme vyjednávat jako part
ner silný a ne slabý.”

Podrobný referát o interview Dr. Chalupy s kongr. An- 
nunzio byl uveřejněn v Denním Hlasateli dne 24. a 26. února.

Zpráva předsednictva ČSNRA
Pravidelná měsíční schůze se konala v úterý večer dne 

5. března v místnostech Rady. Za nepřítomného br. Ferjen- 
číka, který se podrobil oční operaci, předsedal br. Schwar
zenberg. Zapisoval tajemnik br. Chalupa. Omluveni br. Fer- 
jenčík, Čihák a Kopecký

Finanční zpráva, připravená úřadovnou, byla předložena 
k schválení br. Kalkusem za nepřítomného br. Krákoru.

Br. Chalupa čte došlou korespondenci, mj. připiš a dopisy 
ses. Faltusové z Washingtonu. Na její dotaz, je rozhodnuto 
pokračovat v členství u National Ethnic Studies Assembly 
a poradního sboru American University Žádost o finanční 
pomoc pro uvězněné uprchlíky v Německu je postoupena 
Cs. ženské národní radě.

Je čtena a přijata zpráva ses. Langové za úřadovnu. Týká 
se především výsledku plesu a příprav na sjezd. Potěšující 
je zpráva odbočky z Los Angeles, které byl zaslán propa
gační materiál k náboru členů. Propagační materiál byl též 
zaslán do Denver, Colo., a Decatur, Ga.

Ve své zprávě ses. Vrázová se zmiňuje o zákonu Ethnic 
Studies Program Act a upozorňuje, že má sloužit především 
“minority groups”, jak o tom psaly slovenské Národné no
viny. Referuje o telefonickém rozhovoru s Dr. Janem Papán- 
kem, který považuje odpověď Johna Bakera ze State De
partment za úspěch Rady, poněvadž je to poprvé, co se 
vláda vyjádřila o stanovisku Spojených států na ženevské 
konferenci.

Z OBLASTÍ A ODBOČEK

ODBOČKA ZÁPADNÍ PŘEDMĚSTÍ
konala svou řádnou členskou schůzi ve středu 20. března 
1974 v 8 hod. večer ve 4. poschodí budovy Mid America 
Federal na Čermákově třídě v Ciceru, Ill. Schůzi zahájila 
místopředsedkyně odbočky s. Lada Svrčková uvítáním všech 
přítomných a omluvila předsedkyni s. Vlastu Vrázovou a 
tajemnici s. Marii Langovou, které byly mimo Chicago. 
Poté vzpomněla dvou zemřelých členů odbočky, bratří Jana 
Smoly a Jana Vemera, jejichž památka byla uctěna po
vstáním a minutou ticha.

Od čtení zápisu výroční schůze z 19. prosince 1973 bylo 
upuštěno, jelikož byl uveřejněn v prosincovém čísle Věst
níku Čs. nár. rady americké.

Finanční zprávu podala pokladní s. Pavla Janečková, Po 
zprávě revisora účtů br. Vine. Plevy byla finanční zpráva 
schválena. Ježto s. Pavla Janečková se pro nemoc nemohla 
zúčastnit výroční schůze odbočky a nemohla být zvolena, 
byla provedena volba pokladní odbočky na rok 1974. Byla 
ji opět znovu zvolena s. Pavla Janečková.

Poté přítomný člen předsednictva ČSNRA br. Dr. An
tonín Hřebík přednesl projev, ve kterém vzpomněl 124. na
rozenin presidenta Osvoboditele T. G. Masaryka. Vylíčil 
jeho celoživotní práci a úsilí, jeho boje za vítězství pravdy 
a spravedlnosti, jeho osvobozovací dílo i jeho moudré ve
dení Čs. republiky v době jeho presidentství. Rozhovořil se 
o zásadách a odkazu presidenta Osvoboditele T. G. Masa
ryka, zvláště o jeho častém varování před nebezpečím ko
munismu. Citoval řadu Masarykových projevů o nutnosti 

boje proti tomuto největšímu nebezpečí pro celý svobodný 
svět a svůj projev ukončil zdůrazněním, že všichni musíme 
— podle Masaryka — pomáhat v práci pro svůj národ a 
pro jeho novou svobodu “tou každodenní drobnou prací, 
která je rozhodnou!”

Na žádost místopředsedkyně s. Lady Svrčkové br. Dr. 
Ant. Hřebík pak podal zprávu o činnosti Čs. nár. rady ame
rické a jejího Oblastního výboru v Chicagu, zvláště též o 
sjezdu ČSNRA, který se bude konat Ž0. a 21. dubna 1974 v 
Ciceru, Ill. Delegátkou na sjezd za odbočku byla zvolena s. 
Lada Svrčková a její náhradnicí s. Marie Langová. Odboč
ka věnuje při sjezdu částku $100.00 na činnost Čs. nár. 
rady americké.

V závěru schůze br. Antonín Hřebík odevzdal jménem 
předsednictva ČSNRA manželům Lillian a Franku Janeč
kovým z Berwynu, Ill., krásný záslužný diplom za vzácné 
uznání činnosti Čs. nár. rady americké, které manželé Ja
nečkovi projevil věnováním částky $1,000.00 na činnost Rady.

Br. a sestra Janečkovi za věnováni diplomu srdečně po
děkovali.

Br Frank Janečka pak promítal krásný barevný film 
“African Safari”, který účastníci sledovali s mimořádným 
zájmem.

Schůze byla ukončena pohoštěním, které ochotně připra
vily členky odbočky. L.S.

* * *

ÚSPĚŠNÝ ROZPRAVNÝ VEČER ODBOČKY 
“DR. MILADA HORÁKOVÁ” V CHICAGU, ILL.

Ve čtvrtek 14. března 1974 večer konala se v budově 
Mid America Federal na Čermákově třídě v Ciceru, Ill., 
členská schůze odbočky Čs. nár. rady americké “Dr. Milada 
Horáková”, která byla spojena s rozpravným večerem na 
téma “Hovoříme s čs. exulanty, přišlými po roce 1968.”

Večer zahájil a řídil předseda br. Dr. Antonín Hřebík, 
který přivítal přítomné hosty a členy, zvláště místopřed
sedkyni odbočky s. Annu Rubínovou a bývalého dlouholetého 
pokladníka br. Břetislava Vaňka, kteří se po návratu z 
nemocnice dostavili opět do schůze. Poté uvítal dva čs. 
exulanty po roce 1968 — členy naší odbočky — redaktorku 
s. Milenu Huebschovou a redaktora br. Milana Růžičku, 
kteří byli pozváni k rozpravnému večeru, dále zástupce 
odbočky ČSNRA "28. Říjen” místopředsedu br. Frant. Kal- 
kuse a členky výboru s. Marii Skalníkovou a s. Boženu 
Riedlovou, zástupce odbočky “Západní předměstí” místo
předsedkyni s. Ladu Svrčkovou a bratra i sestru Plevovy, 
předsedu Sdruženi “Věrni zůstaneme” br. Josefa Jakla, ů- 
řadujíciho místopředsedu zastupitelstva Rady Svobodného 
Československa, bývalého čs. poslance br. Čeňka Torna, 
dále bývalého čs. poslance br. Frant. Desenského. tajemníka 
Svazu čs. sportovců v zahraničí br. Sávo Rokniče a zá
stupce Masarykovy družiny čs. legionářů.

Bratr předseda pak vzpomněl dvou našich zesnulých čle
nů — br. Franka Tomana, který zemřel 23. ledna 1974, a br. 
Jana Vemera, který zemřel 4. března 1974 — jichž obou 
odbočka vzpomněla projevem soustrasti v “Denním Hlasa
teli.” Jejich památka byla uctěna povstáním všech přítom
ných a minutou ticha.

Zápis minulé schůze z 13. prosince 1973, přečtený tajem
nicí s. Ludmilou Kosovou, byl schválen. Rovněž byla schvá
lena finanční zpráva, kterou podala pokladní s. Anna Hře
bíková, která současně oznámila, že se do naší odbočky od 
konce minulého roku přihlásilo 7 nových členů, takže od
bočka má k dnešnímu dni 66 členů. •— Předseda odbočky 
pak podal zprávu o činnosti Čs. nár. rady americké, zvláště 
o úspěšné pracovní schůzi odboček a Oblastního výboru v 
Chicagu 20. ledna 1974 a o chystaném řádném sjezdu ČSNRA 
ve dnech 20. a 21. dubna 1974 v Ciceru, Ill. Ve své zprávě 
dále uvedl, že naše členka s. Hermina Ondrušová oslavila 
2. února 1974 své 70. narozeniny, k čemuž ji odbočka sr
dečné blahopřála. Poté oznámil, že náš bývalý dlouholetý 
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pokladník br. Břetislav Vaněk se 10. dubna 1974 dožije 
svých 75. narozenin. Pověděl přítomn|m o jeho mimořádné 
národní a sokolské práci, kterou konal od svého příchodu 
do Spojených států v roce 1921. Přítomní pozdravili br. 
Vaňka nadšeným potleskem.

Delegátkou na sjezd ČSNRA v dubnu 1974 byla zvole
na s. Ludmila Kosová a náhradníkem br. Antonín Smunt. 
Předseda odbočky je zástupcem na sjezdu jako člen před
sednictva ČSNRA. Sjezdu bude odevzdán příspěvek odboč
ky na činnost Rady v částce $100.00. Bratr předseda s ra
dostí oznámil, že na činnost naší odbočky ve schůzi věnovali: 
s. Ludmila Chlupáčková $10.00 k uctěni památky zemřelé 
pí. Marie Šebkové, maminky pí. Dolejšové z Berwynu, 
1915 Highland Ave.; s. Frances Charvátová $5.00 k uctěni 
památky svého zesnulého manžela — čs. legionáře Johna 
Charváta — a manželé Charles Růžičkovi částku $3.00. 
Všem bylo srdečně poděkováno.

Předseda br. Dr. Antonín Hřebík pak ve svém projevu 
vzpomněl 124. narozenin presidenta Osvoboditele T. G. Ma- 
saryak a 26. výročí tragické smrti jeho syna Jana. Promlu
vil stručně o celoživotním díle presidenta Osvoboditele, o 
jeho zásadách a odkazu a zdůraznil, že věrnost Masarykovým 
zásadám je nejbezpečnější cestou k nové svobodě našeho — 
dnes tak těžce zkoušeného národa.

Poté byl zahájen rozpravný večer, který zahájila redaktor
ka s. Milena Huebschová srdečným projevem o svém přícho
du do Ameriky, o svých prvních zkušenostech a o tom, 
jak se ji Amerika a krajanská veřejnost jeví dnes. Zajímavý 
dodatek k jejímu úvodu přednesl redaktor br. Milan Růžička, 
který přečetl dopis redaktorky M. Čechové z Austrálie.

Po tomto úvodu byla zahájena rozprava, které se — 
kromě s. Huebschové a br. Růžičky — zúčastnili se s. Rozina 
Nehasilová, br. Čeněk Tom, br. Josef Svačina, předseda od
bočky br. Dr. Antonín Hřebík a několika menšími dotazy 
dalši bratři a sestry. Projevy i rozprava byly velmi zají
mavé a jistě přispěly k vzájemnému porozumění a sblížení 
krajanské a starší čs. exulantské veřejnosti s čs. exulanty 
po roce 1968, což bylo hlavním cílem a úkolem tohoto ve
čera, který byl ukončen s tím, že v tomto úsilí o sblížení 
a spolupráci bude pokračováno.

Po ukončení pořadu bylo podáváno pohoštění, které o- 
chotně připravila místopředsedkyně odbočky s. Anna Rubí
nová se svými spolupracovnicemi.

Ludmila Kosová, tajemnice

MAJÁLES 1974
Ve Washingtonu pokračují přípravy na jarní ples MA

JÁLES 1974, pořádaný washingtonskou odbočkou Čs. ná
rodní rady americké Během let získal si MAJÁLES reputaci 
vrcholné společenské události celé naší krajanské Ameriky, 
a to díky tomu, že od počátku mu byla dána do vínku vy
soká úroveň, nezbytná pro representační podnik v hlavním 
městě Spojených států.

Jako v předcházejících létech, také MAJÁLES 1974 si 
udržel zájem členů amerického kongresu a mnohých vyni
kajících osobností. Funkci čestné patronky Majálesu ochot
ně přijala jedna z nejpřednějších amerických politicky čin
ných žen, Hon. Helen Delich Bentley, předsedkyně Federál
ní námořní komise (Chiairman Federal Maritime Commis
sion — funkce, považované vždy za výhradní mužskou do
ménu). Rodiče pí. Bentley se narodili v Jugoslávii. Mrs. 
Bentley i její manžel přislíbili osobní účast na Majálesu. — 
Čestnými předsedy sboru patronů (jich počet přesahuje sto. 
z čehož přes dvacet je členů kongresu) budou: sen. Roman 
L. Hruška, sen. Richard S. Schweiker a kongresníci Hon. 
Samuel S. Stratton a Hon. Lionel van Deerlin. — Mezi 
patrony jsou letos tři osobnosti z Bílého Domu: Hon. Fred 
V. Málek, nám. ředitele úřadu pro rozpočet a řízení, a o- 
osobní lékaři presidenta Nixona: Mj. Gen. Dr. Walter R.

Tkach a Rear Adm. Dr. William Lukash — kteří také 
slíbili účast na Majálesu.

Zásluhou předsedkyně plesového výboru, paní Eleny Kaš- 
parová-Páté, bude letos poprvé obohacen plesový pořad 
o půvabné uvedení 12 debutantek, dívek z washingtonských 
krajanských rodin, jimž tato skvělá společenská událost zůs
tane dojista nezapomenutelnou. — Baletní škola Ireny Pro- 
chotské (známá z nedávného vystoupení v Kennedy Center) 
předvede krásný balet.

Majáles 1974 se koná 27. dubna v proslulém hotelu May
flower. Slibuje připojit k slavné tradici vrcholných krajan
ských společenských událostí nový čestný list.

(jk)

* * ❖

ODBOČKA ČSNRA V SAN FRANCISCO

uspořádala společně se Sokolem San Francisco dne 9. břez
na oslavu narozenin presidenta T. G. Masaryka.

I když potíže s benzinem zabránily mnoha krajanům přijet 
na tento tradiční svátek, sál byl zaplněn. Na programu byl 
předveden záznam hlasu T.G.M. Je to jediněčně čistý záznam 
jeho projevu o demokracii, který měl v roce 1928 v Čs. 
parlamentě. Deska byla natočena za “Dubčekova jara”, ale 
stažena hned po příchodu sovětské armády. O Masarykovi 
promluvil profesor historie University of San Francisco 
Polák George L. Lerski, který dovedl naše krajany uchvátit 
chronologickým postupem životního díla T. G. Masaryka. 
Jako na katedře kladl slovo ke slovu, mezi posluchači bylo 
ticho jako v kostele.

Hudební vložku ze skladeb Bedřicha Smetany a Antonina 
Dvořáka zahrál Jan Stibor se svými studentkami ze San 
Mateo High School.

Jiří Spánek

* * *

ODB. T. G. MASARYK, LOS ANGELES

V neděli dne 3. března 1974 uspořádala místní odbočka 
oslavu 124. narozenin T.G.M., v Sokolovně Los Angeles, 
I přes tísnivou benzinovou situaci a nejisté počasí sešlo 
se na 100 účastníků tohoto slavnostního odpoledne, aby si 
poslechli naše nejlepší exilové zpěváky, sólisty a interprety. 
V bohatém kulturním programu vystoupili: Paní Růža Paj- 
dar-Stockhouse, paní Eva Škrobová-Plaehá, pp. Karel Finek, 
Antonín Hodek, Otto Kovařík, Pavel Páv, J. Sandor, Ing. 
Karel Škrob, Jaroslav Zvolánek a manželé Mikušovi. Je 
těžko hodnotit, kdo z nich byl nejlepší, všichni podali skvělé 
výkony. Závěr programu patřil naší nejlepší pěvkyni pani 
Růže Pajdar-Stockhausové, která zpívala píseň “Praha je 
krásná” od Josefa Stelibského a celé hlediště se připojilo 
a zpívalo společně s ní.

Slavnostním řečníkem byl pan Ing. Jiří Breber, který 
promluvil na téma: T. G. Masaryk a dnešek. Ing, Breber 
se nám představil jako dokonalý znalec T. G. Masaryka a 
jeho projev byl všemi účastníky velmi kladně hodnocen. Zá
věrem svého projevu řekl: “Musíme být vzorem občanské 
morálky a kulturnosti. Budeme-li jednat všichni podle zá
sad T. G. Masarlka, pak jistě PRAVDA ZVÍTĚZÍ!”

Miroslav Konvička, 
jednatel

PŘ EDPLAT N É — 
$2.00 ROČNĚ 

PROSÍME, VYROVNEJTE PŘEDPLATNÉ 
VĚSTNÍKU NA ROK 1974 - $2.00
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Dr. Antonín Hřebík:

BRATR BŘETISLAV VANĚK SE DOŽÍVÁ 
SVÝCH 75. NAROZENIN

Známý národní a sokolský pracov
ník bratr Břetislav Vaněk z Chicaga, 
nyní v Brookfield, Ill., se ve středu 
10. dubna 1974 dožívá svých 75. na
rozenin. Celý svůj život zasvětil práci 
pro svou rodinu, pro Sokolstvo a pro 
svůj národ.

Narodil se 10. dubna 1899 v Třebíči 
na Moravě, kde se vyučil čalounic- 
tví a kde také absolvoval odborné 
školy. V roce 1921 — u příležitosti 

odjezdu družstva Československé Obce Sokolské na slet A- 
merického Sokolstva do Chicaga — odjel do Spojených stá
tů, kde od té doby žil a pracoval v Chicagu — až do svého 
odchodu na odpočinek.

Ve Spojených státech se ihned začlenil do národní práce, 
a to nejprve do činnosti divadelní. Jako člen Česko-Ame- 
rického Národního Divadla působil nejen v Chicagu, ale i 
při zájezdech do četných amerických měst. — Při jednom 
z těchto divadelních zájezdů seznámil se před 48 roky v 
Omaze, Nebraska, se svou milou budoucí manželkou Bo
ženou, rozenou Kloudovou, se kterou dne 17. července 1926 
uzavřel manželský sňatek.

V Town of Lake v Chicagu zařídil si čalounický závod, 
který později přestěhoval do č. 3852 W. na 26. ulici, kde 
— v srdci “České Kalifornie — úspěšně vedl svůj závod po 
dobu více než 40 roků. Po svém odchodu na odpočinek od
stěhovali se manželé Vaňkovi v roce 1972 z Chicaga do 
Brookfield, Ill., kde od té doby žijí na zaslouženém odpo
činku.

Ze šťastného manželství narodili se manželům Vaňkovým 
dva synové — Miroslav a Vladimír, dnes již oba ženatí. A 
tak manželé Vaňkovi se dnes těší nejen ze svých synů a 
snach —• Kamily a Loraine, ale i z pěti svých vnoučat — 
Gary, Paul, Valerie, Victoria a Leane Vaňkových.

Jako věrný Sokol a sokolský pracovník již ve staré vlasti, 
bratr Břetislav Vaněk ihned po svém příjezdu do Spoje
ných států vstoupil do Sokola Town of Lake v Chicagu, 
kde byl po řadu let nejen pilným cvičencem, ale i činovníkem 
jednoty. Po 10 roků byl starostou Sokola Town of Lake 
a po řadu let byl ředitelem a pokladníkem sokolského let
ního tábora této jednoty ve Willow Springs v Chicagu. Po 
10 roků byl starostou jedné z největších amerických sokol
ských žup ■— Sokolské župy Střední se sídlem v Chicagu — 
a po 4 roky byl místostarostou Americké Obce Sokolské. 
Bohatá byla také jeho činnost v druhém čs. odboji ve Spo
jených státech.

Po dlouhou řadu let br. Břetislav Vaněk pracoval v Čes
koslovenské národní radě americké, kde byl dlouholetým 
členem předsednictva a dlouholetým pokladníkem. Po řadu 
let byl také předsedou Oblastního výboru Čs. národní rady 
americké v Chicagu a po mnoho roků byl pokladníkem od
bočky ČSNRA “Dr. Milada Horáková”.

Bratr Břetislav Vaněk je také dlouholetým členem chicag
ského pěveckého sboru “Lyra” a členem řady dalších kra
janských spolků a organisací.

Začátkem roku 1972 br. Břetislav Vaněk byl nucen vzdát 
se — pro nemoc — členství v předsednictvu Československé 
národní rady americké — i funkce pokladníka v odbočce 
ČSNRA “Dr. Milada Horáková”. Sjezd Čs. národní rady a- 
merické, konaný ve dnech 15. a 16. dubna 1972 v Chicagu— 
Ciceru, Ill,, udělil mu záslužný diplom v uznání za jeho 
dlouholetou práci v Československé národní radě americké 
a v jejích organisačních složkách.

U příležitosti svých 75. narozenin br. Břetislav Vaněk se 
může s uspokojením ohlédnout zpět na výsledky své dlou
holeté záslužné práce v našem národním a sokolském živo
tě, kde dosáhl nejen řady významných úspěchů, ale kde 

si svou vzácnou a milou povahou, prozíravostí a obětavostí 
získal také nepřehlednou řadu upřímných přátel.

Ti všichni mu dnes — spolu s jeho milou rodinou — u 
příležitosti jeho 75. narozenin přejí hodně pevného zdraví, 
zdaru a ještě mnoho krásných a spokojených let!

ALLIANCE PŘÁTELSTVÍ

Je tomu deset let, co bylo založeno Alliance of Friendship 
— Sdružení přátelství ujařmených národů střední a východní 
Evropy, Poláků, Srbů, Ukrajinců a Čechoslováků. Přátelství 
trvá a projevuje se společnými projevy, výměnou a podá
váním memorand na vládní úřady atd. Předsedou na rok 
1974 je Dr. Jiří M. Rajdovič, tajemníkem Dr. Jan F. More- 
lewski, pokladníkem p. Miroslav Mejzr, člen “Věrni zůsta
neme” a ČSNRA. Na výkonném výboru zastupují českoslo
venskou skupinu býv. místopředseda Dr. Leopold Rozbořil, 
gen. Mikuláš Ferjenčik, Dr. Antonín Hřebík a Josef Jakl.

Dne 9. března sešla se četná společnost na slavnostní ve
čeři v Srbském národním domě v Chicagu, kde srbské hos
titelky se vyznamenaly slovanskou pohostinností. Každá ze 
čtyř národností se podílela na programu, který byl zahájen 
hymnou zapěnou českým pěveckým sborem Lyra. Prof. Frank 
Kubina, který letos oslavuje padesátileté výročí obětavé 
práce v Chicagu, dirigoval Lyru a obohatil program několika 
čísly. Slavnostním řečníkem byl prof František Schwarzen
berg, který mluvil na téma “Slované ve střední Evropě”, 
zvláště o jejich tužbách v minulém století, rozčarování s 
Ruskem, dnešním boji proti komunismu a o možnostech spo
lupráce národů mezi železnou oponou a Ruskem samým.

VALNÁ HROMADA SDRUŽENÍ 
“VĚRNI ZŮSTANEME” V CHICAGU

Ve středu (27. února 1974 v 8 hodin večer konala se v 
budově Olympic v Ciceru, Ill., řádná valná hromada Sdru
žení demokratických Čechoslováků, exulantů a krajanů, 
“Věrni zůstaneme” v Chicagu.

Valnou hromadu zahájil a řídil předseda br. Josef Jakl, 
který po uvítání přítomných vzpomněl bratří a sester, spo
lupracujících s naším Sdružením, kteří v uplynulém období 
opustili naše řady.

Za omluveného zapisovatele br. Miroslava Mejzra pře
četla ses. Anna Hřebíková zápis o minulé valné hromadě z 
1. června 1973, načež byly podány zprávy o činnosti, které 
podali bratři: předseda Josef Jakl a místopředseda a do
pisovatel Dr. Antonín Hřebík, který svou podrobnou zprávu 
o činnosti Sdružení doložil řadou výstřižků z “Denního Hla
satele” a z “Věstníku čs. nár. rady americké”. Za nepří
tomného pokladníka br. Františka Žížalu, který pracuje v 
noci, podal finanční zprávu místopředseda br. Josef Něme
ček. Po zprávě revisora br. Václava Ženíška byly zprávy 
schváleny.

Po schválení zpráv bylo usneseno věnovat, jako každoroč
ně, Matici Vyššího Vzdělání příspěvek na její činnost 810.00 
Na to bylo přikročeno k volbám činovníků na rok 1974, při 
nichž byli jednomyslně zvoleni bratři a sestry:

Předseda Josef Jakl, první místopředseda, dopisovatel a 
revisor Dr. Antonín Hřebík, druhý místopředseda a archi
vář Josef Němeček, jednatel a zapisovatel Miroslav Mejzr, 
pokladník František Žížala, členové výboru Anna Hřebíko
vá, Marie Jaklová, Růžena Mejzrová, Rozina Nehasilová, 
Božena Němečková, Lada Svrčková, Evženie Žížalová a 
Josef Zacharda, revisor účtů Václav Ženíšek a zástupci do 
Oblastního výboru Čs. nár, rady americké v Chicagu Josef 
Jakl, Rozina Nehasilová a náhradník Miroslav Mejzr.

Po ukončení voleb se konala podrobná rozprava o další 
činnosti Sdružení. Nejbližšim podnikem bude Banket Čs.- 
polsko-ukrajinsko-srbského přátelství v sobotu 9. března 1974 
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večer v srbském Domě v Chicagu, Ill., při němž bude mít 
projev br. Dr. František Schwarzenberg. Za čs. organisace 
přihlásilo se k účasti na tomto podniku na 50 bratří a sester. 
Schůze výboru Sdružení, ve které bude projednána další 
činnost, byla určena na pondělí 25. března 1974.

Valná hromada měla srdečný průběh a rychlý spád a byla 
ukončena doslovem předsedy br. Josefa Jakla.

Hřk.

DARY
na činnost Čs. národní rady americké:
Pluk. John Slezák, Sycamore, IL ................................. $50.00
Manželé E. B. Tesařovi, Chicago, IL............................. 12.00
Václav Hesoun, Cleveland, OH .................................... 10.00
Dr. Karel Hujer, Chattanooga, TN................................. 10.00
Slovanská Beseda, Vídeň, Rakousko ............................. 5.00
John F. Sochor, Endwell, NY........................................ 4.00
Marie Cabová, Cicero, IL ................................................ 3.00
Václav Legner, La Porte, IN ........................................ 2.00
Marie Lindner, Carmel, CA ........................................ 2.00

IN MEMORIAM
K uctěni památky své drahé prababičky, paní Vilhemíny 

Engelthalerové, roz. Hrejsové v Čížkovicích u Lito
měřic 20. září 1877, zesnulé 1. prosince 1973 v Ústí 
n. Labem, vždy věrné velkým ideálům čs. vlasti, 
věrně milující pravnuk Roger Dvořák, Chicago. IL $25.00

K uctění památky své zesnulé členky, ses. Fanynky 
Trnkové z Berwyn,, IL, věnuje odbočka ČSNRA 
"28. říjen” ....................................................................$15.00

ZAPŮJČENÍ FILMŮ
ČSNRA půjčuje následující filmy k promítáni:
Pohřeb Jana Palacha v Praze — 16 mm černobílý zvu

kový film (9 minut).
Seven Days to Remember — historický film natočený 

čs. filmaři o invasi a okupaci Československa v srpnu 
1968; 16 mm černobílý zvukový film s anglickým komen
tářem (58 minut).

50. výročí ČSR — slavnost ve Washingtonu, D.C.; zájezd 
uspořádaný ČSNRA za účasti krajanských organizací. Film 
je 16 mm, barevný a zvukový (20 minut).

Ůstředi předpokládá, že za zapůjčení filmu “Pohřeb Jana 
Palacha” nebo filmu “50 výročí ČSR” by byl Radě věnován 
finanční dar $10.00, za zapůjčení filmu “Seven Days to 
Remember” $15.00.

O zapůjčení dopíšte úřadovně ČSNRA, 2137 So. Lombard 
Ave., Room 202, Cicero, Ill. 60650.

Členské příspěvky na rok 1974
Žádáme všechny členy odboček ČSNRA, aby ve svých 

odbočkách vyrovnali své členské příspěvky na rok 1974. 
Členský příspěvek činí $4.00 ročně a předplatné pro jeden 
z našich dvou časopisů — Věstníku anebo American Bulletinu 
— je v něm již zahrnuto.

Nejste-li členem odbočky a jste přímým členem ČSNRA, 
poukažte svůj členský příspěvek na rok 1974 ve výši $4.00 
přímo do úřadovny ČSNRA na adresu:

Czechoslovak National Council of America 
2137 So. Lombard Ave., Cicero IL 60650

MÁME NA SKLADĚ K PRODEJI:

Poštou

PANORAMA ....................................................... 7.00

PROGRESSIVE CZECH, učebnice prof. B.
Mikuly, páté vydáni, vyšla nákladem Čs.
národní rady americké ............................... 5.00 5.50

UPOZORŇUJEME —
Vydáni PROGRESSIVE CZECH je téměř vyprodáno. 

Zbývající výtisky se prodávají za $5. Vděčně vzpomínáme, 
že páté vydání bylo hrazeno pí. Emmou Mikulovou k uctění 
památky zesnulého prof. B. Mikuly a proto nám bylo možné 
stanovit původní nízkou cenu. Od té doby náklady s vy
dáním tak stouply, že nelze pomýšlet na nové vydání učeb
nice PROGRESSIVE CZECH.

THE BIRTH OF CZECHOSLOVAKIA .... 5.00

Jaroslav Brodský: ŘEŠENÍ GAMA.............. 5.00 5.50

Josef Falta: PŘES FRONTY A PŘES 
HRANICE ................................................... 1.50 1.85

Vojtěch N. Duben: LEDY SE HNULY......... 2.50 2.75

DĚTSTVÍ A MLÄDÍ, vzpomínky Dr. Alice 
Masarykové ................................................... 2.50 2.75

Viktor Fischl: HOVORY S JANEM 
MASARYKEM ............................................ 0.75 1.00

OBJEDNÁVKY VYŘIZUJE ÚŘADOVNA ČSNRA;

Czechoslovak National Council of America 
2137 So. Lombard Ave., Room 202, 
Cicero, III. 60650

KALENDÁŘ ČSNRA

CHICAGO — 20. a 21. dubna — Sjezd ČSNRA v budově 
Olympic (ČSA), 2137 So. Lombard Ave., Cicero, Ill. 
Zahájení v 9:30 v sobotu dop. — pokračování v neděli. 
20. dubna •— Večírek v sobotu večer. — Delegáti sjezdu 
se zúčastní jarního věnečku Čs. ženské národní rady 

v téže budově, v Peacock Hall — Večeře.

28. dubna — v neděli odp. slavnostní koncert Českého 
pěveckého sboru Lyra v auditoriu Morton High School 
West, Home Ave. a Cermák Rd., Berwyn. —- 50. výročí 

příjezdu prof. F. Kubíny do Spojených států a jeho pů
sobení v Chicagu.

WASHINGTON — 27. dubna — Majáles — Hotel May
flower.
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ČSA střeží Vaši budoucnost
Jestliže jste členem bratrské a sesterské podpůrné 

Jednoty ČSA, jste kryt tím nejlepším životním pojiště
ním jaké může pouze bratrská, jednota poskytnouti.

Jakmile se stanete členem Jednoty CSA, tato přejímá 
veškerou zodpovědnost a závazky z vašeho členství ply
noucí.

Více než 60 organisátorů Jednoty, s dokonalou průpra
vou representuje ČSA ve většině států Unie a jest při
praveno podat! vám veškeré Informace týkající se vašeho 
životního pojištění a vypracovat! vám individuální plány, 
které vám zaručí nejvyšší možnou ochranu pro vaši bu
doucnost.

ČSA má 200 ŘÁDŮ ve většině států Ameriky, v 
nichž naleznete bratrské prostředí, které vám nemůže 
poskytnouti žádná obchodní pojišťovna. Ovšem, kromě 
toho, členství v Jednotě CSA opravňuje vás k řadě vý
hod, jaké opět pouze bratrská jednota může poskytnouti.

Kdo Jednotu ČSA doporučuje? Více než 118 let služ
by desetitisícům spokojených členů. CSA nikdy nezklame, 
neboť jest vybudována na základech stmelených z po
ctivosti a zodpovědnosti. ČSA chrání vaši budoucnost.

Staňte se jejími členy, doporučte ji svým přátelům 
a známým.
Č.S.A. • 2138 S. 61 st Court, Cicero, III. 60650

NEZÁVIĎTE ZDRAVÍ
a dobré nervy druhým, ale dejte na jejich dobrou radu a také oceníte 
kolik zázračně dobrého mohou udélatí pro vás vskutku účinná léčiva: 
Když po delší době začnu opét pravidelně užívat Zdravi-tamin, tak 
mám pocit jako by se probudila ve mně nová síla k dalšímu žití — 
píše Anežka Kooyová z Detroit. — Trpěl jsem mnoho roků na dizziness 
(omámenost) v hlavě. Když jsem využíval asi 80 tablet čtyřlék BOL- 
VEN. tak jsem to ztratil úplně — píše Sam Mrkal z Houston. Tex. — 
Zkusila jsem všelicos, čaje i léky od lékaře — ale jenom ty DANUBE 
herb tabletky pomáhají lehce, bez bolesti a zaručeně. A. Korbelík, New 
Buffalo, Mich. — I vám je obratem a pod zárukou pošle:

EUROPEAN DRUGS
P. O. Box 927 Laguna Beach, Calif. 96252
Bolven na 5 týdnů .................................................................................................... 52.90
Zdravi-tamin na 5 týdnů ...................................................................................... >3.98
Zdravi-tamin na 10 týdnů Jen ........................................................................... $6.98
Danube herb laxative tabletky ........................................................................... $2.98
Moravské Mazání — 1 pint ................................................................................ $3.50
Laguna — vitamínový krém denní ..................................................................$3.50
Laguna — regenerační na noc ........................................................................ $3.50

přiložte cash, money order neb šek.
TAKÉ DO KANADY A ČSR JE POSÍLÄME.
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